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راه و شهرسازی

دولت قبل هواپیماهای اشتباهی خرید

طرح جامع حمل و نقل تا سال آینده ارائه می شود

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری در پاسخ به خبرنگار »ایران«:

معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد

خریدهای برجامی دولت قبل، بخصوص ای تی آر هوشمندانه نبود یا با توجه به اقلیم و شرایط ایران، در اولویت نبود. البته ما خرید هواپیمای نو را در دستور کار داریم
گروه اقتصادی/ بر اســاس قانــون برنامه 
هواپیمــا  بلیــت  نــرخ  توســعه،  پنجــم 
به صورت شناور و بر اساس میزان عرضه 
و تقاضا باید تعیین شــود، اما در دو سال 
شــروع کرونا، اجــرای قانون شناورســازی 
شــد.  متوقــف  هواپیمــا  بلیــت  قیمــت 
آخرین قیمتی که بــرای بلیت پروازهای 
داخلی تعیین شــد دی ماه ســال گذشته 
بــود کــه با توجــه به کاهــش شــیوع کرونا 
درصــدی   60 ظرفیــت  قانــون  لغــو  و 
مســافرگیری، قیمــت بلیــت نســبت به 
آذرمــاه 1400 حــدود 14 درصــد کاهــش 
یافــت. در زمــان کرونــا ایرلاین هــا ملــزم 
شــدند 60 درصد ظرفیت پروازی خود را 
تکمیل کنند به همین دلیل برای جبران 
ضرر، قیمت بلیت هواپیما از آبان ســال 
99 با تصویب شورایعالی هوایی افزایش 
یافــت. محمدمحمــدی بخــش، رئیس 
ســازمان هواپیمایی کشــوری در نشســت 
صنعــت  مختلــف  بخش هــای  خبــری 
هوایــی در محل نمایشــگاه حمل و نقل، 
اعــام کــرد کــه قیمــت بلیــت پروازهای 
داخلی افزایش می یابد و میزان افزایش 
قیمت بــزودی تعیین و اعام می شــود. 
کشــوری  هواپیمایــی  ســازمان  رئیــس 
گفت: ایرلاین هــا با توجه به افزایش نرخ 
ارز، افزایــش دســتمزد و افزایــش هزینه 
تعمیــرات و نگهداری خواســتار افزایش 
قیمت ها هســتند که درخواســت آنها در 
شــورایعالی هواپیمایی در دست بررسی 
اســت و بــه محــض نهایــی شــدن، نــرخ 
جدیــد بلیــت پروازهــای داخلــی اعــام 

می شود.
ë خرید هواپیماهای نو

رئیــس ســازمان هواپیمایی کشــوری 
در پاســخ به »ایران« در خصوص برنامه 
این ســازمان برای تأمین نــاوگان و خرید 
هواپیمــا گفــت: خریــد هواپیمــای نــو در 
دســتور کار ســازمان هواپیمایی کشــوری 
قرار دارد و به محض آماده شدن شرایط، 

به خرید هواپیمای نو اقدام خواهیم کرد.
رئیــس ســازمان هواپیمایی کشــوری 
تأکیــد کرد: خرید هواپیمای نو با شــرایط 
جدید خواهد بود و ما خرید هوشمندانه 
را در دســتور کار داریــم. قریــب بــه اتفاق 
کارشناسان صنعت معتقدند خریدهای 
برجامی دولــت قبل، بخصوص ای تی آر 
هوشــمندانه نبــود یا بــا توجه بــه اقلیم و 
شــرایط ایــران، در اولویت نبــود. البته ما 
خرید هواپیمای نو را در دستور کار داریم، 
اگر فضایی باز شود  و توافقی انجام شود، 
نوســازی ناوگان در دستور کار است، اما با 

روش هایی که کارشناسان ما تأیید کنند.
محمدی بخــش بــا اشــاره بــه نقــش 
تحریم هــا در حــوزه هوایــی توضیــح داد: 
علی رغم اینکه به مــا هواپیمای نو واگذار 
کردنــد، تا امــروز تأمین قطعــات تحریم 
بوده است. البته ما در زمان تحریم راهبرد 
چهارگانه ساخت، نهضت تعمیر، خرید 
هواپیمای نو و خرید هواپیمای دست دوم 
را در دســت اقدام داریم. رئیس ســازمان 
هواپیمایی کشــوری درخصوص ســاخت 
هواپیمــا گفت: ســاخت هواپیمــا مطالبه 
جدی رئیس جمهوری اســت و در دستور 
کار وزارت راه، صمــت و دفاع قــرار دارد و 

ما باید به همه زیرساخت های آن دست 
پیدا کنیم. با توجه به شرایط تحریم حتماً 
به بخش های مختلف آن توجه می شود، 
بخصــوص در حوزه موتور که توجه جدی 
به توسعه آن داریم و مهم ترین موضوع 
ســرریز دانــش تخصصــی در ایــن حــوزه 
اســت. وی با اشاره به ســاخت هواپیمای 
بومی بیــان کــرد: کارخانه هواپیماســازی 
جمهــوری اســامی هســا اســت؛ پلتفرم 
اولیــه این کارخانــه، ایران 1۴0 بــود که آن 
را بومــی می دانیــم و بــا توجــه بــه قطــع 
همــکاری بــا اوکرایــن، ایــن مســیر را بــا 
بومی ســازی یــا ســاخت مشــترک ادامــه 
خواهیم داد. اطمینــان دارم بعد از اینکه 
ســازمان هواپیمایــی کشــوری گواهینامه 
صاحیــت پــروازی هــر هواپیمــا را صادر 
کنــد بــه مــردم اطمینان بخشــی خواهــد 
داد کــه از ایــن خدمــات اســتفاده کننــد. 
معاون وزیر راه و شهرسازی در خصوص 
دستورالعمل حقوق مسافر توضیح داد: 
دســتورالعمل حقــوق مســافر بازنگــری 
شــد؛ ما در این حوزه بحث منشور حقوق 
عامه از ســوی سازمان هواپیمایی جهانی 
و قوانیــن بالادســتی داریــم؛ ازیــن رو بــا 
حضور شــرکت های خصوصی و دولتی و 

ارائه دهندگان خدمات، جلســات متعدد 
برگــزار و بــه دســتورالعمل جدید حقوق 
محمدی بخــش  شــد.  منجــر  مســافری 
ادامــه داد: در ایــن آیین نامــه، حــدود و 
قصــور اختیــارات معلــوم اســت، لغــو یا 
ابطــال پروازهــا دلایــل مختلفــی دارد که 
متناســب بــا آنهــا تکالیفی برای مســافر، 
ایرلاین ها و فرودگاه ها در نظر گرفته شده 
و ما بــر مبنــای آن نظارت خواهیــم کرد. 
دستورالعمل جدید به سمت مردم است 
و رضایت مــردم را دارد و تاش می کنیم 
اگر هم اشــکالی در آن وجــود دارد بعد از 

یک سال بازنگری کنیم.
ë  بهره بــرداری ۱۰ پــروژه فرودگاهــی در

دهه فجر
عامــل  مدیــر  ســیدی،  حمیدرضــا 
شــرکت فرودگاه  ها و ناوبری هوایی ایران 
نیــز در نشســت خبــری صنعــت هوایی 
گفــت: در دهــه فجــر امســال 10 پــروژه 
مــورد  تومــان  میلیــارد   ۴۵0 ارزش  بــه 

بهره برداری قرار می گیرد.
و  فرودگاه هــا  شــرکت  مدیرعامــل 
ناوبری گفت: امســال ۳0 درصد افزایش 
جابه جایی مســافر داشتیم که امیدواریم 
تا پایان سال این عدد به ۴0 درصد برسد.

وی با اشــاره به اینکــه خردادماه ۸00 
میلیــارد تومــان پــروژه بــه بهره بــرداری 
می رســد، یادآور شد: تا 9 ماه آینده هزار و 
۸00 میلیارد تومان پروژه به بهره برداری 
خواهــد رســید کــه یکــی از ایــن پروژه هــا 
فرودگاه گناباد اســت که ســالیان طولانی 

باتکلیف مانده بود.
وی ادامــه داد: در تأمیــن تجهیــزات 
فرودگاهی با دانشــگاه صنعتی اصفهان 
برای ساخت رادار قراردادی به ارزش ۲۴ 

میلیارد تومان بسته شده است.
ë  فــرودگاه جدیــد  فــاز  ســاخت  آغــاز 

امام)ره(
ســعید چلندری، سرپرســت شــرکت 
شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره( نیز در 
این نشست خبری با اشاره به دلیل عدم 
بین المللی شــدن فرودگاه امام خمینی 
گفــت: فــرودگاه امــام خمینــی بــه دلیل 

بی ثباتی در دولت قبل بین المللی نشد.
وی افزود: به دلایل مختلف در حدود 
۸ ســال گدشــته آنطــور کــه بایــد بــه این 
فــرودگاه توجــه نشــده و زیرســاخت های 
لازم در این شــهر فرودگاهی مهیا نشــده 
اســت امــا بــا توجــه بــه رویکــرد دولــت 
و  راه  وزارت  ویــژه  نــگاه  و  ســیزدهم 
شهرســازی و همچنین تأکیدات سازمان 
ایــن  در  مهمــی  اقدامــات  هواپیمایــی، 
شــهر فرودگاهی انجام شــد.  وی با اشاره 
بــه پتانســیل های فــرودگاه که برخــوردار 
اقتصــادی  و  تجــاری  ویــژه  منطقــه  از 
اســت، گفــت: ۲۴0 هکتــار از ایــن منطقه 
۴ هــزار هکتــاری کــه ۲ هــزار و ۵00 هکتار 
منطقــه ویژه اقتصــادی دارد، در دســتور 
کار قــرار گرفت کــه 10۷ هکتــار آن آماده 
بهره بــرداری اســت. سرپرســت شــرکت 
خمینــی)ره(  امــام  فرودگاهــی  شــهر 
خاطرنشــان کرد: شــهر فرودگاهــی امام 
میلیــارد   ۵00 و  هــزار   ۴ خمینــی)ره( 
تومــان پــروژه عمرانی در دســت احداث 
تومــان  و 100 میلیــارد  هــزار  کــه ۲  دارد 

آن از منابــع شــهر فرودگاهــی و مابقی از 
طریق بخش خصوصی تأمین می شود. 
چلندری تأکید کرد: با توجه به پتانســیل 
منطقــه آزاد، مطالعات فــاز دوم و طرح 
جامع فرودگاه به اتمام رســیده و توســط 
ســازمان هواپیمایی کشــوری به تصویب 
رسیده اســت. به همین منظور مذاکرات 
بــا چندین کشــور خارجــی بــرای احداث 
فــاز دو فرودگاه شــامل یــک ترمینال ۴10 
هزار متری را آغــاز کردیم. وی افزود: با ۲ 
کشور خارجی و ۴ شرکت داخلی در حال 
انجــام مذاکرات هســتیم تا قبــل از پایان 
ســال انعقاد قرارداد و عملیــات اجرایی 
آن را آغــاز کنیــم. چلندری ادامــه داد: با 
9 شــرکت خارجــی مذاکره کردیــم و با ۲ 
شرکت از اینها تفاهمنامه امضا کردیم. ۴ 
شــرکت داخلی هم اعام آمادگی کردند 

که توانمندی آنها در حال ارزیابی است.
ë پرداخت بدهی هما

شمس الدین فرزادی پور، مدیرعامل 
شــرکت هواپیمایــی جمهــوری اســامی 
در نشســت خبــر بخــش هوایــی گفــت: 
وضعیت مالی »هما« رو به بهبود است. 
بسیاری از بدهی ها بازپرداخت شده و اگر 
روند به همین شــکل ادامــه یابد، بخش 
زیادی از بدهی ها بجز بدهی ها به دولت، 
درحال پرداخت اســت. وی درخصوص 
انجــام پروازهــا در زمــان جــام جهانــی 
گفت: 1۵۵ پرواز به مسابقات جام جهانی 
اختصاص داده شــده بــود، از این تعداد 
بخش زیــادی، به دلیــل تجمیعی بودن 
خدمــات بــه صــورت چارتر عرضه شــد 
و بقیــه به صورت مســتقیم ارائــه گردید. 
از 1۷ هــزار و 900 صندلــی  در مجمــوع 
 ۷00 و  هــزار   11 شــده،  داده  تخصیــص 
صندلــی فروخته شــد. وی گفــت: انتقال 
صندوق بازنشســتگی »هما« به سازمان 
بازنشســتگی از ابتدای ســال کلید خورده 
اســت و تأمین حقوق این ۸ ماه برعهده 
دولت و صندوق بازنشستگی بوده است.

افنــدی زاده،  شــهریار  اقتصــادی/  گــروه 
معاون وزیر راه و شهرسازی در خصوص 
کشــور  نقلــی  و  حمــل  ظرفیت هــای 
بخصوص در بحث ترانزیت گفت: بنادر 
شــمال و جنــوب مــا حــدود ۲۷0 میلیون 
مــا حــدود ۶0  ولــی  تــن ظرفیــت دارد، 
درصــد آن را اســتفاده می کنیــم، با توجه 
به مرز های دریایی که در شــمال و جنوب 
داریــم می توانیــم از ایــن ظرفیــت بــرای 
افزایــش ترانزیــت اســتفاده کنیــم. بنــدر 
چابهــار، تنها بندر اقیانوســی ماســت، ما 
اگــر روی این بنــدر ســرمایه گذاری انجام 
دهیم، اگر شــبکه های ریلی مــان را به آن 
وصــل کنیم، اگر تعادلی بیــن صادرات و 
واردات از این بندر داشته باشیم، بسیار در 
ترانزیت در کشور تأثیر دارد؛ طرح جامعی 
در رابطه با بحث سیستم های دریایی در 
حال تدوین اســت  و به همه کشــور هایی 
که با ما در منطقه هســتند پیشــنهاد شده 
کــه بیاینــد ســرمایه گذاری انجــام دهند. 
بعضی کشور های آســیای مرکزی خیلی 
مــا  جنوبــی  بنــادر  در  کــه  عاقه مندنــد 
فعالیت کنند. در دیپلماسی ای که دولت 
ســیزدهم در پیــش گرفتــه؛ این اجــازه را 
به کشــور های دیگــر می دهــد. وی افزود: 
از ظرفیــت کامــل بنــادر شــمالی و بنــادر 
جنوبــی اســتفاده نمی کنیــم. می توانیــم 
این ظرفیت را در اختیار کشــور های دیگر 
بگذاریم، به دنبال این هســتیم که بخش 
خصوصی بتواند بــا تضمین در صنعت 
حمــل و نقل ســرمایه گذاری کند و دولت 
باید این تضمیــن را به بخش خصوصی 
بدهد. طرح های حمل و نقلی طرح های 
بلندمدت است، بازگشت سرمایه اش به 
سرعت اتفاق نمی افتد، تاش کردیم در 

وزارت راه و شهرســازی احکامی را چه در 
خصوص احــکام دائمــی، چــه در رابطه 
با برنامه هفتم توســعه، ببینیم که اجازه 
دهــد ســرمایه گذاری بخــش خصوصــی 
به راحتی بتوانــد در صنعت حمل و نقل 
وارد شــود، بالاخــص در صنعت حمل و 
نقل دریایی، ریلی و غیره. موضوع دومی 
کــه وجود دارد این اســت که شــبکه ریلی 
مــا باید کامل شــود. به گفته افنــدی زاده، 
حدود 1۵ هزار کیلومتر شبکه ریلی داریم 
که از این 1۵ هزار کیلومتر 1۲ هزار کیلومتر 
حلقه هــای  بایــد  اســت.  اصلــی  شــبکه 
مفقــوده ای را که وجــود دارد کامل کنیم. 
مهمتریــن حلقه  مفقــوده ریلــی در حال 
حاضر کریدور شــمال به جنوب اســت که 
قطعه رشت به آســتارا با 1۶۲ کیلومتر در 
اولویت ساخت است. این 1۶۲ کیلومتر اگر 
تکمیل شود  ایران مستقیم به آذربایجان، 
روســیه و شــمال اروپــا وصــل می شــود. 
معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: توسعه 
شــبکه ریلــی در برنامــه دولت ســیزدهم 
اســت. راه آهن چابهار از زاهدان به خاش 
وصــل شــده، ولــی حــدود نزدیــک ۴00 
کیلومتر دیگر داریم که به چابهار برســد. 

افندی خاطرنشــان کرد: اگر بتوانیم بنادر 
را با شــبکه های ریلی متصل کنیم حمل 
و نقــل ترکیبی خواهیم داشــت. به دنبال 
تدوین طرح جامع حمل و نقل در کشــور 
هســتیم کــه یکــی دو ســال اخیــر شــروع 
شــده و امیدواریــم تــا ســال 1۴0۲ تدویــن 
شــود. در طــرح جامع حمــل و نقل تمام 
اولویت های شــبکه های ریلی، جــاده ای، 

هوایی و دریایی مطرح است.
وی گفــت: ســهم حمــل و نقــل ریلی 
در بخش مســافر حدود 10 درصد اســت، 
ولــی بایــد ایــن عــدد را افزایــش دهیم و 
بــرای افزایــش آن به  دو چیز نیــاز داریم؛ 
1- لکوموتیو  ۲- واگن. در چند سال آینده 
حــدود ۳۵00 کیلومتر شــبکه ریلــی باید 
کامل شــود. نــگاه دولــت ســیزدهم نگاه 
ترانزیــت اســت و ایــن نــگاه؛ نــگاه خیلی 
خوبــی اســت، مــا بــرای رشــت- آســتارا  
تقریباً از دو سمت تملک  اراضی را انجام 
داده ایم. منتظر تأمین منابع و مدل مالی 
هســتیم. برای چابهــار به زاهــدان حدود 
نزدیــک 1۵0 تا 1۶0 کیلومتر آماده شــده و 
بقیه در سه قطعه 1۵0 کیلومتری است که 
در قسمت های زیرسازی در حال ساخت 

اســت. در مورد طرح رشــت- آستارا برای 
ســرمایه گذاری خارجــی در حــال مذاکره 
هســتیم ولــی وزارت راه و شهرســازی دو 
محور را موازی جلو می رود، هم به دنبال 
تأمین منابع داخلی اســت، هم به دنبال 

سرمایه گذار خارجی. 
ایران موقعیت بسیار خوبی بالاخص 
در کریدور شــمال- جنوب و کریدور شرق 
بــه غرب دارد. در کریدور شــمال- جنوب 
تفاهم هــای بســیار خوبی را با کشــور های 
دیگــر انجام دادیــم فقط بایــد عملیاتی 
شود. در سیزدهمین اجاس کمیته حمل 
و نقل ایران و روسیه یک هدف 10 میلیون 
تن ترانزیت برای کریدور شــمال- جنوب 
پیش بینی شــد تا ســال ۲0۲۳ بــرای یک 
هماهنگی سه جانبه بین ایران، آذربایجان 
و روسیه اتفاق افتاد که با توجه به تکمیل 
طرح رشــت- آستارا ما حدود 1۵ میلیون 
تن کالا تا ســال ۲0۳0 داشته باشیم.  بعد 
از اجاس شانگهای،  اجاس 1+۵ برگزار 
شــد.  در 5 کشــور آســیای میانــه شــامل 
قرقیزســتان،  ترکمنســتان،  ازبکســتان، 
قزاقســتان و ایران در بحــث حمل و نقل 
جــاده ای ســالانه حــدود ۵00 میلیون تن 
جا به جایی صورت می گیرد و بیش از ۳۶0 
هزار کامیون در بخش های مختلف داریم 
و ســن نــاوگان میانگین ۲0 ســال اســت و 
این عدد خیلی بالایی است، هم سوخت 
را روز بــه روز بیشــتر مصــرف می کنیــم و 
هــم خودرو هــا وقتــی فرســوده می شــود 
هزینه هایــش افزایــش پیــدا می کنــد. در 
نوســازی ناوگان یــک اقــدام عاجلی باید 
انجام شــود. در برنامه وزارت راه به دنبال 
این موضوع هســتیم که با کمک دولت و 

مجلس یک راهکاری را پیدا کنیم.

ساخت ۲۰۰ هزار واحد نهضت ملی مسکن 
روستایی با میانگین پیشرفت ۶۴ درصد

معاون امور بازســازی بنیاد مســکن انقاب اســامی با اعام اینکه حدود ۲00 
هزار واحد نهضت ملی مســکن در روســتاها با میانگین پیشرفت فیزیکی ۶۴ 
درصد در دست ساخت قرار دارد، از آغاز احداث ۷ هزار واحد روستایی جدید 

در کمتر از یک ماه خبر داد.
مجیــد جــودی درخصــوص رونــد اجــرای طــرح نهضــت ملی مســکن و 
پیشــرفت فیزیکی واحدهای آغاز شــده در روســتاها بــه ارائه آمــار پرداخت و 
گفت: در مجموع 19۸ هزار واحد طرح نهضت ملی مسکن در روستاها توسط 
بنیاد مسکن انقاب اسامی در دست ساخت قرار دارد که میانگین پیشرفت 
فیزیکــی واحدهای آغاز شــده حــدود ۶۴ درصد اســت. معاون امور بازســازی 
بنیــاد مســکن انقاب اســامی ادامه داد: عــاوه بر واحدهایی که در روســتاها 
تحــت عنوان طرح نهضت ملی مســکن در دســت احداث قــرار دارد از محل 
اعتبارات ســال 1۴01 مصوب آذرماه ســال جاری نیز حــدود ۲00 هزار واحد در 
برنامه ســاخت در روســتاها قرار گرفته که از این تعداد واحد در برنامه امسال 
بنیاد مســکن حدود 10۵ هزار واحد توســط بانک های عامل به امور اســتان ها 
اباغ شــده اســت. جودی افزود: از تعداد 10۵ هزار واحد معرفی شــده توسط 
بانک هــای عامــل به امور اســتان ها حــدود ۴۲ هزار واحد بــه بانک های عامل 
معرفــی شــدند و حــدود ۷ هزار واحــد نیز در فاصلــه کمتر از یک مــاه انعقاد 
قــرارداد کردنــد که بــرای برخی از واحدها نیز اجرای فونداســیون انجام شــده 
اســت. گفتنی اســت، بنیاد مسکن انقاب اســامی به عنوان یکی از کارگزاران 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن، احداث یک هزار و ۶00 واحد مسکونی را در 
شــهرها و روستاها در دولت ســیزدهم برعهده گرفته است که نیمی از آنها در 
روســتاها و نیمی دیگر در شهرهای کوچک و ســایر شهرها اجرایی و عملیاتی 

خواهد شد.
 

حل مشکلات سوخت و بیمه رانندگان در دستور کار
مدیرکل دفتر حمل و نقل ســازمان راهداری کشــور با بیان اینکه بخش زیادی 
از مشــکات رانندگان و شــرکت های حمل و نقل جــاده ای از حوزه اختیار این 
سازمان خارج است، گفت: اکنون مشکات مربوط به سوخت و بیمه رانندگان 
بــا همــکاری دســتگاه های ذی ربط در دســتور کار ســازمان راهداری اســت و با 
جدیت دنبال می شــود. مهرداد حمداللهی افزود: سازمان راهداری در قالب 
کمیته ها و کمیســیون های تخصصی فراسازمانی با ســایر ارگان ها، پیگیر حل 

مشکات رانندگان و شرکت های حمل و نقل است.
وی با اشاره به گرانی لاستیک، روغن و لوازم یدکی کامیون و اتوبوس افزود: 
این مشــکل بیشــتر در حیطه مســئولیت و وظایــف وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت است و این وزارتخانه نیز در قالب کمیته های تخصصی به دنبال حل 
آن با راهکارهای کاربردی اســت. مدیرکل دفتر حمل و نقل سازمان راهداری 
کشــور همچنیــن با اشــاره بــه مشــکل ســوخت رانندگان حــوزه حمــل و نقل 
جاده ای، گفت: از حدود 10۵ میلیون لیتر ســوخت گازوئیل توزیع شــده کشــور 
فقــط ۳۵ درصد آن بــه ناوگان حمل و نقل جاده ای اختصاص می یابد اما به 
بهانه قاچاق سوخت، سهمیه این حوزه را کاهش دادند که موجب نارضایتی 
همه شده است. حمداللهی بیان کرد: سهمیه سوخت پایه رانندگان از آذرماه 
ســال گذشــته تا ۸0 درصد کاهش یافته که با پیگیری های ســازمان راهداری و 

هم افزایی سایر ارگان ها دوباره این سهمیه بتازگی برگشته است.

بار
اخ

معاون ســاخت و توســعه راه آهن، بنادر 
و فرودگاه های شــرکت ســاخت و توسعه 
گفــت:  کشــور  حمل ونقــل  زیربناهــای 
می توانیــم ادعــا کنیم صنعــت ریلی در 
عرصــه زیرســاخت خودکفا شــده اســت 
و بــا اســتفاده از دانش و توان مهندســان 
ایرانی همه نیازهای خود را در این بخش 

برطرف می کنیم.
عبــاس خطیبــی گفــت: در آذر مــاه 
ســال 1۳۶۲، کالاهــای اساســی در بنــادر 
انباشــته شــده بود که در پــی آن حضرت 

امــام خمینــی)ره( بــا صــدور پیامــی، از 
کامیونــداران درخواســت کرد تــا به بنادر 
جنوبی رفته و در انتقال کالاها به سراســر 
کشــور مشــارکت داشته باشــند. به دنبال 
این پیام، کامیونداران از سراســر کشور در 
بنادر حاضر شدند و کالاهای اساسی را به 

استان های کشور منتقل کردند.
خطیبــی خاطرنشــان کــرد: در ســال 
1۳۷۶، بــه پیشــنهاد وزارت راه و ترابــری 
ســابق ۲۶ آذر از ســوی شــورای فرهنــگ 
عمومی کشــور به عنوان روز ملی حمل و 

نقل انتخاب شد و هر ساله با بزرگداشت 
ایــن روز، جهــاد و فــداکاری کامیونــداران 
و کارکنــان بخــش حمــل و نقــل کشــور 
گرامی داشــته می شــود. معاون ســاخت 
و توســعه راه آهــن، بنــادر و فرودگاه هــا، 
حمل ونقــل را موتــور محرکه در توســعه 
اقتصــادی هــر کشــور دانســت و گفــت: 
تحولات ســریع فنــاوری در ایــن بخش و 
ارتباط آن با فرایندهای توسعه اقتصادی 
و اجتماعی نشان می دهد که هر کشوری 
به این موضوع توجه ویژه داشــته باشــد، 

می تواند از این ظرفیت بهره مند شــود و 
اگر کارآمدی در این بخش داشته باشیم 
زمینه توســعه همه جانبه کشــور خواهد 
شــد.بنابراین توجه به ایــن موضوع برای 
همه کشــورها ازجملــه ما حائــز اهمیت 
اســت. خطیبــی خاطرنشــان کــرد: ایران 
نیــز با توجه به موقعیت ژئواســتراتژیکی 
برخــوردار  خاصــی  شــرایط  از  دارد  کــه 
اســت و یکــی از مباحــث مهمی کــه باید 
به آن توجه شــود بحث زیرســاخت های 

حمل ونقل است.

خودکفایی صنعت ریلی در عرصه زیرساخت


